

April 11, 2019

គណៈកម្មាធិការសភាអាមេរិក សម្រេចបញ្ជូនច្បាប់ដាក់ទណ្ឌកម្មមន្ត្រីរបបលោក ហ៊ិន សែន H.R. 526 ទៅសភាអនុម័ត



លោក ចិត យ៉ូហូ (Ted Yoho) តំណាងរាស្ត្រពីខាងគណបក្សសាធារណរដ្ឋប្រចាំរដ្ឋហ្វ្លូរីដា (Florida) និងជាប្រធានអនុគណៈកម្មាធិការកិច្ចការ
បរទេសទទួលបន្ទុកកិច្ចការ តំបន់អាស៊ីប៉ាស៊ីហ្វិក ចូលរួមក្នុងកម្មវិធីផ្សាយទូរទស្សន៍អាស៊ីសេរី កាលពីយប់ថ្ងៃទី៦ ខែកុម្ភៈ ឆ្នាំ២០១៩។ Photo:

RFA

ដោយ មួង ណារ៉េត RFA 2019-04-09

គណៈកម្មាធិការកិច្ចការបរទេស នៃសភាអាមេរិក បានបោះឆ្នោតសម្រេចបញ្ជូនសេចក្តីព្រាងច្បាប់ដាក់ទណ្ឌកម្ម
លើមន្ត្រីរបបលោក ហ៊ិន សែន ទៅរដ្ឋសភាជាតិ ដើម្បីអនុម័ត។

សេចក្តីសម្រេចនេះ ធ្វើឡើងនៅក្នុងកិច្ចប្រជុំពិភាក្សា ពិនិត្យ និង បោះឆ្នោតអនុម័តលើសេចក្តីព្រាងច្បាប់នេះ របស់
គណៈកម្មាធិការកិច្ចការបរទេស កាលពីថ្ងៃទី០៩ ខែមេសា។

នាយកផ្នែកទំនាក់ទំនង នៃការិយាល័យតំណាងរាស្ត្ររបស់លោក ចិត យ៉ូហូ (Ted YOHO) គឺលោក ប្រិអិន ខាវិននី (Brian Kaveney) បានឱ្យអាស៊ីសេរីដឹងកាលពីថ្ងៃទី៩ ខែមេសា តាមរយៈសារអេឡិចត្រូនិកថា សេចក្តីព្រាងច្បាប់ស្តីពីលទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យកម្ពុជាឆ្នាំ ២០១៩ ឬ H.R 526 នេះ គ្មានអ្វីដែលត្រូវកែប្រែនោះឡើយ។

កិច្ចប្រជុំពិភាក្សា ពិនិត្យ និង បោះឆ្នោតអនុម័តលើសេចក្តីព្រាងច្បាប់ ដែលគណៈកម្មាធិការកិច្ចការបរទេស នៃរដ្ឋសភា កោះប្រជុំកាលពីថ្ងៃទី ០៩ ខែ មេសានោះ គឺជាជំហានផ្លូវការដ៏សំខាន់មួយ នៃនីតិវិធីសភា ដើម្បីបញ្ជូនសេចក្តីព្រាងច្បាប់ ដែលត្រូវបានដាក់ស្នើនេះ ទៅរដ្ឋសភាអនុម័ត។សេចក្តីព្រាងច្បាប់ដាក់ទណ្ឌកម្មមន្ត្រីរបបលោក ហ៊ុន សែន ឬ H.R 526 នេះ ត្រូវបានស្នើឡើងកាលថ្ងៃទី១១ ខែមករា ដោយសមាជិកសភា ពីខាងគណបក្សកាន់អំណាចសព្វថ្ងៃ គឺលោក ចិត យ៉ូហូ (Ted YOHO)។ គិតមកត្រឹមថ្ងៃទី ០៨ ខែ មេសា ច្បាប់នេះ មានសមាជិកសភាប្រាំមួយនាក់ មកពីខាងគណបក្សកាន់អំណាច និង គណបក្សប្រឆាំង ចុះហត្ថលេខាគាំទ្រ (sponsor) រួមមានទាំងលោក អាឡែន ឡូវីនស្យូល (Alan LOWENTHAL) និង លោក ស្ទីវ ឆាបុត (Steve Chabot) ផង។

លោក ចិត យ៉ូហូ (Ted YOHO) ធ្លាប់បានបង្ហាញសុទ្ធិដ្ឋិនិយមខ្ពស់ ថាច្បាប់នេះនឹងត្រូវសភា និង ព្រឹទ្ធសភាអនុម័ត ដោយគ្មានជំទាស់ ឬ អល់អែកអ្វីនោះឡើយ។ លោកបញ្ជាក់ថា លោកសង្ឃឹម 100% ច្បាប់នេះនឹងត្រូវរដ្ឋសភា យល់ព្រមជាឯកច្ឆន្ទ។ ហើយលោកសង្ឃឹម ៩៨% ថាព្រឹទ្ធសភា នឹងយល់ស្របតាមសំណើនេះដែរ។ លោករំពឹងថា នៅ ៦ ខែ ឬ មួយឆ្នាំ មុនការបោះឆ្នោតជ្រើសរើសប្រធានាធិបតីអាមេរិក ច្បាប់នេះនឹងចូលជាធរមាន។

ការបោះឆ្នោតជ្រើសរើសប្រធានាធិបតីសហរដ្ឋអាមេរិក ធ្វើឡើងនៅឆ្នាំ ២០២០។

សភាអាមេរិកអនុម័តជាឯកច្ឆន្ទម្តងរួចទៅហើយ កាលពីអាណត្តិមុន កាលពីខែកក្កដា ឆ្នាំ២០១៨ ដោយកាលណោះច្បាប់នេះ មានឈ្មោះថា ច្បាប់ស្តីពីប្រជាធិបតេយ្យកម្ពុជាឆ្នាំ ២០១៨ ឬ H.R. 5754។ ប៉ុន្តែ ព្រឹទ្ធសភាអាមេរិកនៅពេលនោះ មិនមានពេលវេលាគ្រប់គ្រាន់ ដើម្បីអនុម័តច្បាប់នេះ ឱ្យទាន់មុនដាច់ឆ្នាំនោះ។

ខ្លឹមសារទាំងស្រុងនៃសេចក្តីស្នើច្បាប់នេះ គឺដាក់ទណ្ឌកម្មលោក ហ៊ុន សែន និងមន្ត្រីរបបលោក និងជនឯទៀត ដែលចូលដៃក្នុងការរំលោភសិទ្ធិមនុស្ស និងបំផ្លាញប្រជាធិបតេយ្យធ្ងន់ធ្ងរនៅកម្ពុជា។ ទណ្ឌកម្មទាំងនោះ រួមមានពីរ ជំពូក គឺទីមួយ បិទទិដ្ឋាការ ដោយមិនឱ្យមន្ត្រី និង អ្នកពាក់ព័ន្ធទាំងនោះ ចូលទឹកដីអាមេរិក និងពីរ បង្កកទ្រព្យសម្បត្តិ ទាំងអស់របស់មន្ត្រី និងអ្នកពាក់ព័ន្ធទាំងនោះ។

ស្របពេលដែលសមាជិកសភាអាមេរិក មកពីខាងគណបក្សទាំងពីរ កំពុងដុតដៃដុតជើង ក្នុងការស្នើច្បាប់ ដាក់ទណ្ឌកម្មលោក ហ៊ុន សែន និង មន្ត្រីរបបនេះ សមាជិកព្រឹទ្ធសភាអាមេរិក ពីទាំងពីរគណបក្សឯណោះដែរ ក៏កំពុងរួតរះ ស្នើច្បាប់ដកការអនុគ្រោះពន្ធពីរបបលោក ហ៊ុន សែន ដើម្បីដាក់សម្ពាធឲ្យរបបនេះ ស្តារសិទ្ធិមនុស្ស និង ប្រជាធិបតេយ្យឡើងវិញដែរ។

សមាជិកព្រឹទ្ធសភាពីខាងគណបក្សសាធារណៈរដ្ឋ លោក ចិត គ្រូស (Ted CRUZ) និងសមាជិកព្រឹទ្ធសភា មកពីខាង គណបក្សប្រជាធិបតេយ្យ លោក គ្រីស យូនស៍ (Chris COONS) កាលពីថ្ងៃទី៩ ខែមករា បានដាក់សេចក្តីស្នើច្បាប់ មួយ ស្តីពីពាណិជ្ជកម្មកម្ពុជាឆ្នាំ ២០១៩ ដើម្បីឲ្យរដ្ឋាភិបាលសហរដ្ឋអាមេរិកពិចារណាឡើងវិញ លើការផ្តល់ការ អនុគ្រោះពន្ធទូទៅ (ឬ GSP) ដល់របបលោក ហ៊ុន សែន។ ការពិចារណាឡើងវិញនេះ រួមមាន ការដកទាំងស្រុង ព្យួរ ឬកាត់បន្ថយការផ្តល់ការអនុគ្រោះពន្ធ ដែលផ្តល់ដល់កម្ពុជា ដោយសារតែរបបលោក ហ៊ុន សែន រំលោភសិទ្ធិ មនុស្ស និងបំផ្លាញប្រជាធិបតេយ្យ។

ទាំងសេចក្តីស្នើច្បាប់របស់សមាជិកសភា និង សមាជិកព្រឹទ្ធសភាអាមេរិក គឺមានគោលដៅតែមួយដូចគ្នា គឺចង់ឲ្យ របបលោក ហ៊ុន សែន ស្តារសិទ្ធិមនុស្ស និង ប្រជាធិបតេយ្យឡើងវិញឲ្យខាងតែបាន។